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سناریوهای سه گانه برجام
یک دیپلمات پیشین کشورمان در مقاله ای در نشریه 
رسپانسیبل استیت کرافت آمریکا گفت: سیاست جو بایدن، 
رئیس جمهوری آمریکا در مورد »نه توافق با ایران و نه بحران« 
پایدار نیست. در مقاله سیدحسین موسویان، دیپلمات پیشین 
کشورمان آمده است: درماه می  ۲۰۱۸ دونالد ترامپ از برجام 
خارج شد و رئیس جمهور بایدن هم تاکنون نتوانسته آن را احیا 
کند. دولت بایدن هنوز به یک تصمیم سیاسی برای نهایی کردن 
مذاکرات برجام نرسیده است چون از یکطرف می گوید برجام 
روی میز نیست و از طرف دیگر می گوید که دیپلماسی بهترین 
گزینه است. این سیاست اشتباه است. از سپتامبر ۲۰۲۲ به بعد 
مذاکرات هسته ای در بن بست است. اتهام استفاده تسلیحات 
ایرانی در جنگ اوکراین توسط دولت روسیه و ناآرامی های 
داخلی ایران بعد از مرگ مهسا امینی، تمرکز دولت های آمریکا 
و اروپا را نسبت به احیای برجام تغییر داد. در ماه اوت ۲۰۲۲، 
جوزپ بورل، هماهنگ کننده سیاست خارجی اروپا اعلام کرد 
که متن احیای برجام نهایی شده و آماده امضا است. هرچند 
دولت ایران در آن مقطع آماده پذیرش متن نبود، اما تهران 
اخیرا برای توافق در مورد همان متن آمادگی خود را نشان 
داده است. ایران و آمریکا جزئیات تبادل زندانیان سیاسی را هم 
نهایی کرده اند. منتهی آمریکا از امضای آن طفره می رود چون 
به موجب این توافق حدود ۷ میلیارد دلار از دارایی های بلوکه 
شده ایران آزاد می شود. علاوه بر آن، در صورت احیای برجام و 
طبق قطعنامه ۲۲۳۱، در اکتبر امسال محدودیت های موشکی 
و پهپادی علیه ایران برداشته خواهد شد و دولت بایدن باید برای 
اخذ مصوبه کنگره برای رفع بخشی از تحریم ها هم اقدام کند. 
آزادسازی پول های ایران و رفع تحریم ها علیه ایران، می تواند 
به ابزاری در دست جمهوری خواهان تبدیل شود تا بایدن و 
دموکرات ها را مورد حملات سیاسی قرار دهند. از طرف دیگر 
تاخیر در توافق هسته ای هم عواقبی دارد چون ایران به این 
توانمندی رسیده که ظرف دو سه هفته از نقطه گریز هسته ای 
عبور کند. این واقعیات، دولت بایدن را در شرایط سردرگمی 
قرار داده است. ممکن است مایل به یک توافق موقت باشند تا 
نه بحران ایجاد شود و نه توافق کاملی برای احیای برجام صورت 
گیرد. این وضعیت با سیاست »نه توافق و نه بحران« فعلی دولت 

بایدن تطبیق خواهد داشت.

    3 سناریو 
در عین حال ۳ سناریو در این زمینه محتمل است: سناریو 
اول: توافق موقت یا پلان ب: در این سناریو احتمالا آمریکا 
در مقابل رفع تحریم های حداقلی، خواسته های حداکثری 
همچون تعلیق غنی سازی سطح بالا و کاهش ذخائر اورانیوم 
غنی شده ایران را خواهد داشت. به همین دلیل ایران قبلا 
توافق موقت را رد کرده است چون ابزار چانه زنی خود را از 
دست خواهد داد. در سناریوی توافق موقت، واقع بینانه تر 
این است که درخواست بیشتر از ایران در مقابل امتیاز بیشتر 
به ایران باشد. برای ایران رفع تحریم های بانکی و نفتی مهم 
است و برای آمریکا و اروپا کاهش ذخیره و سطح غنی سازی 
و اجرای پروتکل الحاقی تا از صلح آمیز بودن برنامه هسته ای 
ایران مطمئن باشند. در هر صورت این سناریو جواب نخواهد 
داد چون اولا پایدار نخواهد بود و ثانیا آمریکا هم تحریم های 
اساسی را در قالب توافق موقت برنمی دارد و لذا ایران هم زیر 
بار نمی رود. سناریو دوم اینکه، اروپایی ها بخواهند از مکانیزم 
ماشه برای بازگرداندن همه تحریم های شورای امنیت سازمان 
ملل علیه ایران استفاده کنند. اخیرا سه کشور اروپایی با سایر 
۱۰ عضو غیر دائم شورای امنیت در مورد مکانیزم ماشه جلسه 
داشته اند. این سناریوی پرریسک و خطرناکی است. چون 
در این صورت ایران هم ممکن است از معاهده هسته ای 
NPT خارج شود و هرگونه حمله نظامی، موجب تغییر همه 
محاسبات امنیتی ایران شود. البته حمله نظامی به ایران 
عواقبی بسیار سهمگین تر از حملات آمریکا به افغانستان و 
عراق خواهد داشت. ضمن اینکه درگیری نظامی بین ایران و 
غرب، موجب به حاشیه رفتن جنگ اوکراین خواهد شد. البته 
این نکته هم قابل توجه است که در شرایط فعلی روابط اروپا و 
ایران به طور بی سابقه ای خراب است. از این رو در صورت اقدام 
اروپا برای استفاده از مکانیزم ماشه، در واقع آنها آخرین میخ را 
بر تابوت روابط ایران و غرب خواهند کوبید، اما سناریو سومی، 
وجود دارد که بهترین گزینه است و آن اینکه آمریکا و ایران 
اقدامات اعتمادساز متقابل را شروع و در مورد احیای برجام و 
تبادل زندانیان توافق کنند. اخیرا ایران به آژانس اجازه داده 
که دوربین ها را در برخی از مکان ها مجدد نصب کنند. این 
نوع اقدامات اعتمادساز خوب است به شرطی که آمریکا و 
قدرت های جهانی هم حسن نیت متقابل و متوازن انجام دهند. 
در مسیر این روند بهتر است، گفت وگوهای منطقه ای در مورد 
موضوعات منطقه ای بین هشت کشور خلیج فارس نیز آغاز 
شود. تصمیم ایران و عربستان برای بهبود روابط، یک فرصت 
طلایی را به وجود آورده که هشت کشور حاشیه خلیج فارس 
گفت وگوها برای ایجاد سیستم همکاری و امنیت جمعی در 
خلیج فارس را آغاز کنند. چنین همکاری هایی موجب تامین 
امنیت انرژی و دریانوردی در حوزه خلیج فارس شده، روابط 
ایران و اعراب را بهبود می بخشد و به حل بحران های یمن، 
سوریه، لبنان و عراق کمک می کند. خانم روزماری دیکارلو، 
معاون دبیرکل سازمان ملل گفته است: »برجام سنگ بنای 
عاری سازی هسته ای و نمونه ای است که نشان می دهد 
صلح را می توان با دیالوگ و دیپلماسی به دست آورد.« لذا 
باید برجام را مسیری برای دستیابی صلح و ثبات در منطقه 
دانست. پنج سال بعد از اشتباه استراتژیک ترامپ با خروج از 
برجام، بایدن نباید اجازه دهد که به خاطر توهمات و رویاهای 
»معامله بهتر«، برجام به عنوان جامع ترین سند تاریخ عدم 
اشاعه هسته ای، نابود شود و فرصت های جدید برای ایجاد 
نظام همکاری و امنیت در خلیج فارس بلوکه شود، نظامی که 
موجب صلح پایدار خواهد بود و می تواند مسیر عاری سازی 

منطقه از سلاح های هسته ای را تسهیل کند.

آرمان ملی- حمید شجاعی: »شاسی بلند گیت«؛ 
ماجرایی که طی یکماه گذشته جامعه را درگیر خود کرده و 
از مجلس گرفته تا دولت با این موضوع مواجه  هستند. هر 
چند از همان روزهای اول که احمد علیرضابیگی، نماینده 
تبریز بحث اعطای خودروهای شاسی بلند دیگنیتی و 
فیدلیتی به نمایندگان از سوی وزیر سابق صمت برای عدم 
رای به استیضاح را مطرح کرد شاهد موجی از واکنش ها 
بودیم و مخالفت ها و تکذیبیه ها یک به یک بیرون می آمد. 
اما اصل ماجرا با کم و کیف و دیگری تایید شد و خضریان، 
نماینده مجلس در مصاحبه با شبکه افق با تایید این ماجرا 
گفت: »بله، اتفاق افتاده و به نام نماینده و اطرافیان نماینده 
اعم از فامیل و یا دوستان شان این موضوع رخ داده است.« 
این در حالی است که در این میان همگان به دنبال شفافیت 
ماجرا هستند تا مشخص شود آن دسته از نمایندگانی که 
احتمالا و احیانا خودروهای شاسی بلند را دریافت کرده اند 
چه کسانی هستند. جالب اینکه در این موضوع هم درون 
مجلس شاهد تقابل و رویارویی طیف حامی قالیباف و 
جبهه پایداری هستیم. چنانکه قالیباف در مقام رئیس 
مجلس دستور پیگیری و شفاف سازی موضوع از سوی 
کمیسیون اصل نود و هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان را 
داده بود، اما هنوز هیچ شفاف سازی در این مساله صورت 
نگرفته است. چیزی که به نظر می رسد پایداری چی ها نیز 
بدشان نمی آید که اساسا صورت نگیرد و با همین ابهامات 
به استقبال چهارمین اجلاسیه مجلس یازدهم و انتخابات 
هیأت رئیسه و رئیس مجلس بروند تا با استفاده از این مساله 
و وارد آوردن انتقادات و حملاتی به قالیباف و طیف یارانش 
بتوانند ریاست و هیأت رئیسه را در سال چهارم از آن خود 
کنند. چه اینکه بسیاری بر این باورند که پایداری چی ها 
برای انتخابات پیش روی مجلس دوازدهم در اسفندماه 
نیز برنامه دارند. حال باید دید مواجهه جبهه پایداری و 
طیف حامیان قالیباف تا کجا پیش خواهد رفت و ماجرای 
»شاسی بلندگیت« چه میزان بر نوع نگاه جامعه به مجلس 
و حضور در انتخابات تاثیر خواهد گذاشت. آنچه مسلم 

است جبهه پایداری نهایت تلاش خود را برای ماندن در 
خانه ملت انجام می دهد. 

    دنبال منافع سیاسی خود هستید
پس از آنکه ماجرای شاسی بلندها مطرح شد و گفته 
شد که هیأت رئیسه مجلس نیز در جریان این واگذاری ها 
قرار داشته است انتقادات نمایندگان به سوی محمد 
باقر قالیباف روانه شد. چنانکه حسین جلالی، نماینده 
رفسنجان گفت که رئیس مجلس در جریان واگذاری 
خودروها قرار داشته و مرتضی آقا تهرانی، نماینده تهران 
نیز از هیأت رئیسه به جهت عدم شفاف سازی در این مساله 
انتقاد کرد. با این حال طیف حامیان قالیباف نیز بیکار 
ننشتند و طی روزهای گذشته یک نماینده تهران نامه ای را 
به صادق محصولی دبیرکل جبهه پایداری نوشته و خواستار 
شفافیت نمایندگان منتسب به پایداری در مجلس در 
موضوع شاسی بلندها شده است. در نامه مجتبی توانگر 
آمده است:  »اینکه برخلاف دستور رئیس مجلس، برخی 
خارج از ساختار مجلس به صورت شخصی دریافت خود را 
دنبال کردند یا نه و اینکه آنها چه کسانی بودند، مساله ای 
است که اتفاقا رئیس مجلس به کمیسیون اصل ۹۰ دستور 
داده تا پیگیری و درباره آن شفاف سازی کند. اکنون آقای 
آقاطهرانی چرا حاضر نیست از هم حزبی خود یعنی آقای 
پژمانفر، رئیس کمیسیون اصل ۹۰ سوال کند پرونده به کجا 
رسید؟ در بخشی از این نامه آمده است: »آقای محصولی 
به  هم حزبی های خود در مجلس دستور دهید که موضوعی 
که شفاف است و اتفاقا رئیس مجلس جلوی آن را گرفته را 
در آستانه انتخابات هیأت رئیسه به دروغ به آقای قالیباف 
نسبت ندهند. شما که دبیرکل پایداری هستید از آقای 
پژمانفر بخواهید درباره کسانی که خودرو گرفته اند طبق 
دستور رئیس مجلس شفاف سازی کند و گزارش آن را به 
صحن علنی و مردم ارائه کند. مصاحبه آقایان آقاطهرانی 
و جلالی حرف های قبلی اینجانب را ثابت کرد و نشان داد 
که شما و حزب شما به دنبال آن هستید که با از حساسیت 

افکار عمومی و به خصوص جریان انقلابی روی موضوعات 
خاص و ارزش ها، با ترویج ناامیدی در جامعه، باعث کاهش 
مشارکت در انتخابات شده و سپس در انتخاباتی حداقلی 
از رای آوری خود مطمئن شوید و بتوانید منافع سیاسی 

خود را کسب کنید. 

    عذر بدتر از گناه 
ماجرای  با  ارتباط  در  آذرشهر  و  تبریز  نماینده 
شاسی بلندها و در واکنش به سیاسی بازی های طیفی و 
جناحی بر سر این موضوع اظهارداشت: اگر امروز رئیس 
مجلس معتقد است که از اول متوجه شده و جلویش را 
گرفته، شفاف اعلام کند چه اقدامی برای اینکه دریافتی 
نامشروعی نصیب تعدادی شده، انجام داده؟ با خاطیان 
چه برخوردی صورت گرفته؟ به کدام دادگاه و محکمه 
معرفی شدند؟ احمد علیرضابیگی گفت: اظهارات از هر 
دو گروه برای عادی سازی دریافت شاسی بلند عذر بدتر 
از گناه است. وی افزود: اصل افشاگری غیرقابل مصادره 
به مطلوب توسط هر دو طیف مجلس اصولگراست. با 
این که کمیسیون اصل نود مجلس مسئول رسیدگی به 
این پرونده بوده و این پرونده آن جا سابقه داشته، اما آقای 
خضریان، سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰، همان ابتدا تکذیب 
کرد و اعلام کرد »بیگی« دروغ می گوید! اگر افشاگری من 
موضوع هماهنگ شده ای با پایداری بود که ایشان باید از 
اول دامنه اش را بیشتر می کرد. نه که تکذیب کند و حتی 
قاطعانه اعلام کرد که نه این پرونده که حتی مشابه این 
پرونده هم در کمیسیون اصل ۹۰ سابقه ای ندارد! این 
نماینده نزدیک به محمود احمدی نژاد بیان کرد: حالا که 
روند طوری پیش رفته تا دلایل و شواهد و مدارک حکایت 
از آن کند که من حرف حق گفتم و از جوانب مختلف 
دارد تاییداتش می رسد، یکباره اصل موضوع فراموش 
شده و تبدیل شده به دستمایه  جبهه پایداری که در 
انتخابات از آن استفاده کند و اثبات وجود کند. به این کارها 

موج سواری می گویند. 
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آرمان ملی - یاسمین طالقانی: »مانند 
مدارس آقای حداد عادل باید عمل کرد« یا » از 
سال ۹۶ پیشنهاد دادیم که مانند مدارس خاص 
و مدرسه حداد عادل حجاب در مدارس دخترانه 
اجباری نباشد. روی پیشنهاد پیگیری و پافشاری 
کردیم ولی تنگ نظران ممانعت کردند! شرعا هم 
در محیطی که نامحرم نیست نمی توانید حجاب 
را اجبار کنید!«؛ این جملات پیشنهاد معصومه 
ابتکار، معاون روسای جمهور خاتمی و روحانی 
است. ماجرای مدارس حدادعادل چیست که 
ابتکار به نیکی از آن یاد می کند و چرا در این 
مدارس شرایط با مدارس دیگر متفاوت است؟ 
ابتکار چندی پیش به شرایط این مدارس چنین 
اشاره کرده بود: »اگر مدرسه ای دخترانه است باید 
سعی کنیم، اشراف نداشته باشد و در آنجا بچه ها 
آزاد باشند. کمااینکه من با آقای حداد عادل در این 
موضوع صحبت می کردم و ایشان می گفتند که 
مدرسه دخترانه ای که زیرنظر مجموعه ایشان 
است، سال هاست که اشراف ندارد و دختران مکلف 
هستند که با ورود به مدرسه مقنعه را بردارند. ما 
هم در این زمینه کاری را با آموزش و پرورش آغاز 
کرده ایم که با مطالعه کامل مدارس و تقسیم بندی 
آن ها در ۴ تا ۵ طبقه، بررسی ها ادامه دارد. گزارش 

اولیه نیز تهیه شده است. ما با وزارت آموزش و 
پرورش و سازمان برنامه در رفت و آمد بودیم 
که ابتدا مدرسه بزرگ را برای این منظور، مهیا و 

مناسب سازی کنیم.«

   ورود مردان ممنوع 
»فرارو« می نویسد: »دبیرستان دخترانه 
»فرهنگ« در منطقه الهیه خیابان چناران کوچه 
یاسمن واقع شده است. خانه ای قدیمی با حیاطی 
نسبتا بزرگ که وجود درخت و گیاهان سرسبز، 
نمای زیبایی به حیاط این مدرسه داده است. این 
دبیرستان و عموما دبیرستان های فرهنگ صرفا 
دانش آموزانی را می پذیرند که می خواهند در 
رشته علوم انسانی درس بخوانند. برای تحصیل 
در این مدارس حتما باید آزمون ورودی بدهید 
و معدل دانش آموز بالای ۱۹ باشد. این مدرسه 
درست روبه روی سفارت سوئیس قرار دارد و 
ورودی مدرسه درب آهنی بزرگی قرار دارد که 
به هیچ عنوان نمی توانید داخل مدرسه را ببینید. 
پوشیدن چادر در این مدرسه اجباری است و 
دانش آموزانی که در این مدرسه ثبت نام می کنند 
حتما باید این قانون را رعایت کنند. بخش ورود 
مردان به مدرسه، با درب آهنی بزرگی جدا 

شده بنابراین اگر اولیای دانش آموزان بخواهند 
از وضعیت درسی فرزندشان با خبر بشوند، از 
همان قسمت به کانکس ورودی مدرسه هدایت 
می شوند که برای مردان تعبیه شده است.« 
»فرارو« به این نکته هم اشاره کرده که دختر 
و عروس حداد عادل نیز در این مدرسه تدریس 
می کنند. یکی از دانش آموزان می گوید که خود 
حداد عادل برخی روز ها برای تدریس دروسی 
مانند بینش اسلامی و تفسیر قرآن به این مدرسه 
می آید. احتمالا حداد عادل تنها مردی است که 

توانسته به این دبیرستان قدم بگذارد!

   تاکید ابتکار بر حضور بدون حجاب 
در مدارس

ابتکار در سال ۹۸ که معاون رئیس جمهوری در 
امور زنان و خانواده بود، به این نکته اشاره کرد که 
»حجاب در برابر نامحرم واجب است. در مدارس ما 
نامحرم وجود ندارد و طراحی مناسب ساختمان 
بدون اشراف در آموزش وپرورش به دختران اجازه 
می دهد که بدون حجاب در کلاس درس حضور 
یابند و به راحتی ورزش کنند. اگر این واقعیت ها 
را نادیده بگیریم فشارهای تجمعی بر دختران 
تحمیل می شود و محدودیت هایی این چنینی 

باعث ایجاد مشکلات اجتماعی می شود. در حوزه 
برنامه ریزی، مساله عدالت جنسیتی باید بیشتر 

مورد توجه قرار بگیرد.«

   محرم سازی چه شد؟
تنها راه ایجاد شرایط برابر برای دختران مدارس 
مختلف با مدارس حداد عادل محرم سازی مدارس 
دخترانه است. اصطلاح »محرم سازی« را نخستین 
بار »رابعه امامی رضوی«، مشاور امور زنان وزارت 
وزیر آموزش و پرورش به کار برد که حالا از جزئیات 
این طرح و تلاش برای اجرای آن می گوید. او 
در پاسخ به این پرسش که »محرم سازی دقیقا 
چیست و در این طرح چه تغییری در مدارس رخ 
خواهد داد؟« اظهارکرد: »محرم سازی دقیقا به این 
صورت است که مدارس دخترانه به شکلی ساخته 
یا بازسازی شوند که اشراف همسایگی نداشته باشد 
و بچه ها بتوانند در مدرسه حجاب خود را بردارند. 
در واقع هدف این است که دختربچه ها نشاط و 
شادابی بیشتری داشته باشند.« اما ظاهرا اراده ای 
برای این محرم سازی نیست و تنها با ثبت نام در 
مدارس حدادعادل است که دختران می توانند در 
بدو ورود به مدرسه حجاب خود را کنار بگذارند. 

محرم سازی شاید وقتی دیگر!

ابتکار: باید مانند مدارس حداد عادل عمل کرد

امتیاز انحصاری  مدرسه حدادعادل!
      تنها مرد مجاز به حضور در مدارس دختران بی حجاب

 گزینه های جانشینی
 فاطمی امین؛ 

چه کسی وزیر صمت می شود؟
به گفته یک منبع مطلع تنها دقایقی پس 
از اعلام استیضاح سیدرضا فاطمی امین، 
گزینه محبوب جبهه پایداری در وزارت 
صمت، خشنودی در گروه داخلی کارکنان 
براز شد، مساله ای که  ا وزارت صمت 
باعث شد توسط ۲ تن از مدیران ارشد 
مجموعه دستور داده شود گروه مزبور 
کلا حذف شود. منتقدان عملکرد فاطمی 
امین در بیرون از وزارتخانه نیز کمتر از 
سازمان تحت امرش نبودند. تنها یک 
روز پس از برکناری او قیمت برخی از 
انواع خودرو ها در بازار ۱۰ تا ۲۰ درصد 
ارزان تر شد. برخی صاحبنظران بر این 
باور هستند که هر شخصی که بر صندلی 
وزارت صمت تکیه زند، باید مدافع منافع 
بیمار  خودروسازی  پرقدرت  ذینفعان 
لبته پس از  کشور باشد. رئیس جمهور ا
مسئول  نیازی،  سیدمهدی  استیضاح، 
سابق فروشگاه های آستان قدس و دست 
راست فاطمی امین در شاخه اقتصادی این 
سازمان را که به همراه او به وزارت صمت 
آمده بود را به عنوان سرپرست معرفی کرد. 
به غیر از خود »نیازی«، در حال حاضر 
گزینه های مختلفی برای جانشینی وزیر 
استیضاح شده مطرح شده است که برخی 

از آن ها را مرور می نماییم.

    از حسین مدرسی خیابانی تا 
سردار فرحی

نام های همیشگی  از  یکی  اسم  این 
است که در سال های اخیر برای این پست 
همواره مطرح بوده است، خیابانی، استاندار 
در  و  است  سابق سیستان وبلوچستان 
دولت دوازدهم نیز مدتی سمت سرپرستی 
این نهاد را بر عهده داشت. روابط قوی 
سیاسی، از جمله خصوصیاتی است که 
شانس وی را برای نشستن بر صندلی 
افزایش می دهد. محمدمهدی  وزارت 
برادران، معاون دیگر فاطمی  امین به همراه 
احمد قلعه بانی که اکنون مشاور مدیرعامل 
ایران خودرو و مدیرعامل سابق شرکت ملی 
نفت است و جواد نجم الدین، مدیرعامل 
سابق گروه صنعتی ایران خودرو از دیگر 
نام هایی هستند که به عنوان جایگزین 
مهدی  شده اند.  مطرح  فاطمی  امین 
اسلام پناه هم که در حال حاضر رئیس 
سازمان استاندارد است، گزینه مطرح 
شده دیگر است. عباس علی آبادی اراکی، 
مدیرعامل فعلی مپنا و مسعود سمیعی نژاد 
که در بخش معدن فعال بوده و در سال ۸۸ 
معاونت معدنی وزارت صنایع را برعهده 
داشته به همراه مهدی دوستی استاندار 
کنونی هرمزگان از دیگر نام های مطرح 
اصولگرا محسوب  محافل  توسط  شده 
می شود. علیرضا پیمان پاک، رئیس فعلی 
سازمان توسعه تجارت نیز در میان فعالان 
اقتصادی از مقبولیت نسبی برخوردار 
است، هر چند گفته می شود که مجلس او 
را قبول نخواهد کرد. مهدی غضنفری، وزیر 
صمت در دولت دوم احمدی نژاد در حال 
حاضر توسط رهبری به ریاست صندوق 
توسعه ملی منصوب شده است، شنیده ها 
حاکی از آن است که او پیشنهاد وزارت 
را نپذیرفته است. در جریان استیضاح 
در صحن علنی مجلس، فاطمی امین 
وزیر سابق، مدعی شد که مدیران یک 
شرکت به خاطر فسادستیزی معاونش به 
او حمله کرده اند، گفته می شود محمد 
مهدی برادران، معاون صنایع عمومی 
وزارت صمت، معاون مورد اشاره فاطمی 
امین بوده که چندی قبل اخبار مربوط به 
برخورد فیزیکی با او منتشر شد، برادران نیز 
در داخل وزارتخانه از طرفدارانی برخوردار 
است و گروهی از آن ها در فضای مجازی 
در حال تبلیغات برای وی هستند. برخی 
چهره های ارزشی نیز درفضای مجازی به 
صورت هماهنگ پست های در حمایت از 
علی نبوی، رئیس ایدرو منتشر کرده اند. 
منوچهر منطقی که در حال حاضر معاونت 
حمل و نقل را عهده دار است، دیگر نامی 
است که به آن اشاره شده است. حسین 
دهقان و سردار مهدی فرحی نیز توسط 
یک کانال به عنوان گزینه های مورد بررسی 
نام برده شده اند. گفته می شود پایه های 
صندلی وزارت صمت بسیار شکننده است، 
در مدت ۱۲ سال اخیر ۶ وزیر این سمت را 
عهده دار بوده اند که یک رکورد محسوب 
می شود. پیش بینی می شود با توجه به 
پرونده های  اقتصادی،  وخیم  وضعیت 
قضائی مالی در صنعت خودروسازی و 
نارضایتی از رکورد حاکم بر بخش صنعت، 
دیگر جانشینان احتمالی نیز سرنوشت 
بهتری از اسلاف خود نداشته باشند. 
جلال رشیدی کوچی، نماینده مجلس 
ابراز امیدواری کرده است که جانشینی 
فاطمی امین »شجاعت برخورد با مافیای 
خودرو« را داشته باشد؛ شجاعتی که به 
گفته برخی منتقدان در طول ۳۰ سال اخیر 
در هیچکدام از کلیدداران ساختمان سمیه 
رویت نشده است. برخی مدعی هستند که 
ذینفعان صنعت خودرو نقش اصلی را در 

معرفی وزرای صمت بر عهده دارد.

 

 پشت بام خوابی
 زیبنده مردم نیست

وضعیت اقتصادی مردم نامطلوب است. حسین زهی، عضو 
کمیسیون عمران مجلس با اشاره به افزایش قیمت اجاره بها 
املاک مسکونی گفت: نمایندگان مردم در مجلس طرحی را 
برای ساماندهی اجاره بها املاک مسکونی و کاهش تلاطم این 
بازار تدوین کردند که در جلسه صحن علنی پس از بازگشت 
نمایندگان از حوزه انتخابیه مورد بررسی قرار خواهد گرفت. 
اخیرا در رسانه خواندم مردم به دلیل ناتوانی در پرداخت کرایه 
خانه به سمت خانه های اشتراکی رفته  اند که  به هیچ عنوان 

شایسته و زیبنده مردم کشورمان نیست. 

    

 مشکل  دیگر
 رد صلاحیت ها نیست

مسئولان به حضور پرشکوه مردم در انتخابات تاکید 
دارند. محمدعلی ابطحی، عضو مجمع روحانیون مبارز با 
اشاره به مواردی که کاهش مشارکت مردم در انتخابات را 
ناشی از آنها می داند، گفت: »اول آنکه من مشکل انتخابات 
این دوره را دیگر بحث ردصلاحیت ها نمی دانم. اگر شورای 
نگهبان تقریبا صلاحیت همه را هم تایید کند و کسی 
ردصلاحیت نشود، مشکل مشارکت مردم وجود دارد. 
جامعه هم از اصلاح طلب و اصولگرا گذر کرده. من فکر 

می کنم انتخابات آینده بسیار انتخابات مهمی است. 

قالیباف رئیس می ماند؟ یک عضو فراکسیون انقلاب 
اسلامی به ارائه توضیحاتی درباره کاندیداهای انتخابات 
هیات رئیسه مجلس در اجلاسیه چهارم پرداخت. علی 
علیزاده گفت: به نظر می رسد کاندیدای اصلی ریاست مجلس 
در اجلاسیه چهارم آقای قالیباف باشد؛ البته آقایان نادران 
و آقاتهرانی هم کاندیدای ریاست هستند. برای نایب رئیسی 
مجلس غیر از آقای نیکزاد و مصری تعداد  دیگری از نمایندگان 
فعال هستند. برخی از نمایندگان هم برای کاندیداتوری 

نایب رئیسی در حال ارزیابی خود هستند.

قالیباف، کاندیدای 
اصلی انتخابات 

هیات رئیسه

»آرمان ملی« به بررسی رویارویی انتخاباتی جبهه پایداری و طیف قالیباف می پردازد

موجسواریباشاسیبلندها


